
 اختلاف القراءات وأثره في التفسير  

 )من سورة الصافات إلى سورة الناس( 

 "دراسة نظرية تطبيقية"

 : لينة عمر بامفلح الطالبة إعداد

 إشراف: د. كريمة علي المزودي  

 لمستخلص ا
 

الأرض،   وجه  على  كتاب  بأعظم  لتعلقها  والجليلة؛  المهمة  العلوم  من  والقراءات  التفسير  علما  وللحاجة  يعتبر 

 الماسة إلى تعلمها؛ حتى نتمكن من فهم كلام الله عز وجل، وتدبر معانيه واستنباط أحكامه. 

ومن هذا المنطلق فقد اعتنيت في هذا البحث بدراسة ما يتعلق بهذين العلمين الجليلين في بعض من سور القرآن   

الإسلامية، ابتدأت به الطالبة معين  الكريم، وهو حلقة ضمن حلقات مشروع مقام في قسم الشريعة والدراسات  

 الميرابي وتقسم على خمس من الطالبات.

مَّ في 
ُ
ث القسم الأول منه قمت بدراسة نظرية لعلم القراءات،  التنظير والتطبيق، ففي  وقد نهج البحث أسلوب 

تلاف القراءات،  القسم التطبيقي نهجت المنهج الاستقرائي الاستنتاجي، وذلك من خلال كتابة الآية التي فيها اخ

ثم بيان القراءات الواردة فيها، ثم ذكرت التحليل اللغوي إن وجد في الكلمة، ثم كتبت توجيه القراءات، وذكرت  

الخلاف،   نوع  وبينت  القراءات  ثم ذكرت حاصل  القراءات،  اختلاف  على  بناء  الآية  معنى  في  المفسرين  اختلاف 

 أثر عقدي أو فقهي إن وجد.  وذكرت الفائدة من القراءة وما يترتب عليه من  

وقد احتوى البحث على مقدمة، وقسمين رئيسين، وخاتمة متنوعة بالفهارس. أما القسم النظري فقد اشتمل  

على ثلاثة فصول الفصل الأول: مفهوم القراءات وما يتعلق فيها من مصطلحات، وفيه أربعة مباحث، والفضل  

حرف السبعة، وفيه مبحثان، والفصل الثالث: اختلاف القراءات وأثره  الثاني: العلاقة بين القراءات والإعجاز والأ 

 في التفسير، وفيه مبحثان. 

أما القسم التطبيقي، فقد اشتمل على الدراسة التطبيقية على مواطن اختلاف القراءات وأثره في التفسير من  

 أول سورة الصافات إلى نهاية سورة القمر. 

مها: أن اختلاف القراءات له أثر في تفسير الآية؛  فإما أن تكون لكل قراءة  وفي الختام خلصت إلى نتائج من أه  

إليه يزفون﴾،   تعالى: ﴿فأقبلوا  في قوله  يُزِفون(   و  يَزِفون  )مثل قراءة  في ش يء واحد  اجتماعهما  معنى مع جواز 

سراع، والأخرى معناها  فالأولى معناها الدخول في الزفيف وهو ابتداء عدو النعام أو حمل الناس والدواب على الإ 

الاندفاع والانطلاق في المش ي، فاجتمع المعنيان في دلالتهما على السرعة.، أو أن تكون القراءات متقاربة في المعنى  

بَ( في قوله تعالى: ﴿ما كذب الفؤاد ما رأى ﴾، فالأولى تعني أن فؤاد النبي محمد صلى الله عليه وسلم لم  
َ
ذ
َ
ب وك

ّ
ذ
َ
)مثل قراءة ما ك

ب بصره فيما رآه ل
ّ
يلة الإسراء والمعراج، والثانية أن بصر النبي صلى الله عليه وسلم لم يكذِب فيما رآه في تلك الليلة، فتقارب  يكذ

 المعنيان في هاتين القراءتين. 

ومن ثم أوص ي بزيادة الاهتمام والعناية بهذا الموضوع وأن يعطى حقه من البحث والدراسة؛ حتى يزيد علم  

بعباده وتيسيره عليهم، كما أوص ي بعمل مشروع بحثي يخدم  المسلمين بعظمة كتاب الله تعالى، ورحمته سبحانه 

  هذا العلم العظيم مثل البحث في القراءات الشاذة وأثرها في التفسير والأحكام الفقهية. 
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Abstract 

 

The science of Tafseer (exegesis) and Qira’at (modes of recitation) are considered among the important and 

venerable sciences due to their connection with the Qur’an. There is an urgent need to learn these two sciences, so 

that we can understand and contemplate on the meaning of the words of God Almighty, so that we can 

comprehend its provisions. I have conducted this research, to study these two dignified sciences in a number of 

Qur’an chapters (Sura), adopting the theory and application approach. The theoretical part of this research focused 

on the theory of Quran's Qira’at, whereas the application part followed the inductive-deductive approach, by 

writing the verse where there is variation in its mode of recitation, and making a commentary about these modes, 

including linguistic analysis when applicable. Then I make a commentary on the various interpretations of the verse 

in question, based on the differences incurred by the recitation mode, clarifying the type of variation found and it 

its theological and jurisprudential implications if any. The research consisted of an introduction chapter, a 

theoretical chapter, a discussion chapter, and a conclusion chapter. The theoretical chapter consists of three 

section; one on the concept of Qira’at and their related terminology.  Section two deals with the variations among 

different Qira’at, the inimitability, and seven letters of the Qur’an. Section three elaborates on the differences 

between Qira’at and their impact on the interpretation of the Qur’an. The discussion chapter analyzes the excerpts 

where there are variations caused by different Qira’at, and their impact on the interpretation starting from the 

beginning of Sura Al-Saffat, to the end of Sura Al-Qamar.  

In conclusion, I came to conclusions, the most important of which are: that the different have an impact on the 

interpretation of the verse; Either each recitation has a meaning with the permissibility of their combination in one 

thing (such as the recitation of “they are going to go and they are going to go”) in the Almighty’s saying: “So come 

to Him, they are going.” The first means entering into the fast, which is the beginning of the enemy of ostriches or 

making people and animals hurry up, and the other means rushing and setting off in Walking, so the two meanings 

met in their indication of speed., or that the Qira'ats are close in meaning (such as Qira'at what he lied and lied) in 

the Almighty’s saying: “The heart did not lie what it saw.” The first means that the heart of the Prophet Muhammad, 

peace be upon him, did not lie his sight in what he saw on the night of the Isra’ And the Miraj, and the second is 

that the sight of the Prophet, peace be upon him, did not lie in what he saw that night, so the two meanings 

converged in these two Qira'ats. In order to increase the knowledge of Muslims about the greatness of the book of 

God Almighty, and His mercy, Glory be to Him, and His facilitation for His servants, and I also recommend the work 

of a research project that serves this great science, such as researching abnormal Qira'ats and their impact on 

Tafseer and jurisprudential rulings. 
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